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طب�ق روال اغل�ب مصاحبه ها به س�وابق 
تحصيلی و شغلی خود اشاره نمائيد و این 
که فعاليت حرفه ای خود را چه زمانی آغاز 

کردید؟
متولد س��ال 1341 در مشهد و فارغ التحصيل 
رش��ته مهندس��ی ب��رق و الکترونيک)گرايش 
س��خت اف��زار کامپيوت��ر( از دانش��گاه صنعتی 
ش��ريف هس��تم. پي��ش از راه اندازی ش��رکت 
نمادپ��ردا، تجارب��ی در چندين ش��رکت حوزه 
برق و الکترونيک که متعلق به اساتيد دانشگاه 
صنعتی شريف بود؛ داشتم اما سرانجام در سال 

1371 ، ايده راه اندازی يک ش��رکت مستقل با 
هدف انجام فعاليت های مربوط به اتوماس��يون 

صنعتی در ذهنم شکل گرفت. 

چگون�ه ب�ه این نتيج�ه رس�يدید که یک 
ش�رکت مستقل تأس�يس کنيد و در سایر 
مجموعه ها و ش�رکت های بزرگ و موفق 

این رشته استخدام نشوید؟ 
فعالي��ت ش��رکت هايی ک��ه در آنه��ا فعاليت 
حرفه ای خود را آغاز ک��ردم برپايه تحقيقات و 
نوآوری استوار بود و فضای کار بسيار مبتکرانه 

و آموزنده به نظر می رس��يد اما به دليل حجم 
بزرگ يک��ی از پروژه ها ک��ه در زمينه صنعت 
حم��ل و نقل ب��ود، نهادهای دولت��ی به دليل 
عدم اطمينان ب��ه توان متخصصي��ن ايرانی يا 
دلاي��ل ديگر ترجيح دادن��د آن پروژه را به يک 
ش��رکت خارجی بسپارند و آن پروژه به صورت 
موفقيت آميز به اتمام نرس��يد. پس از مدتی به 
صورت مشاور بخش فناوری اطلاعات در چندين 
ش��رکت به کار ادامه دادم در نهايت نيز به اين 
نتيجه رسيدم که يک شرکت مستقل راه اندازی 
نمايم. ش��ايد ب��ه اين دليل که کار مناس��ب با 

اشاره:
ش�رکت فنی- مهندس�ی نمادپردا با هدف انجام اتوماسيون صنعتی در سال 1371 راه اندازی شد و طی سال هایی که از فعاليت آن سپری 

می شود، با موفقيت توانسته محصولات قابل رقابت با نمونه های خارجی توليد و روانه بازار مصرف نماید.
نمادپردا ، طراحی و پياده س�ازی سيس�تم های اتوماس�يون صنعتی از جمله کنترل کوره های عملياتی ، سيستم کنترل دمای سالن های 
مرغ داری ، سيس�تم احضار پرس�تار، تجهيزات بيمارس�تانی و  بارکدینگ انبار قطعات و محصول را در پرونده کاری خود به ثبت رسانده و 
در س�ال 1375 ، طراحی و س�اخت سيستم ژاکارد کامپيوتری را آغاز و پس از 3 سال فعاليت تحقيقاتی به عنوان اولين سازنده موفق این 

سيستم در ایران نخستين نمونه آن را در سال 1378 نصب و راه اندازی نمود. 
این ش�رکت پس از نصب و راه اندازی تعدادی سيس�تم ژاکارد کامپيوتری، موفق به دریافت تأیيدیه از ش�رکت های معتبر فرش ماش�ينی 
همچون شرکت فرش یزد )1375( ، شرکت رسول اصفهان ) قالی سليمان(و ، شرکت ارمغان شيراز) 1381(، شرکت ابریشم شمال)1382(، 
ش�رکت س�تاره کویر یزد )1382( و ... شده است و به گفته مدیرعامل آن ، مسير تحقيق، توسعه و نوآوری در نمادپردا همچنان ادامه دارد 

عليرغم تمام مشکلات و تنگناهایی که در صنعت و توليد کشور وجود دارد. 
مهندس شریفی، اتفاقی و بدون هيچ برنامه از پيش تعيين شده وارد صنایع نساجی شده است و  پس از سال های متمادی فعاليت در این 
صنعت نه تنها از حضور در نساجی ناخرسند نيست بلکه عنوان می کند  "اگر قرار باشد بار دیگر مسير حرفه ای خود را تعيين نمایم، باز هم 

صنعت نساجی )فرش ماشينی( را انتخاب خواهم کرد. "

گفت و گو با مهندس مهران شریفی- مدیرعامل شرکت فنی- مهندسی نمادپردا

دیدگاه

 اصولاً فرآیند ایجاد محصولات جدید در ایران یک فرایند منطقی و تعریف شده مانند سایر کشورها نيست.
 دیگر عادت کرده ایم که هر روز با یک مشکل جدید روبرو شویم!  و به همين دليل در مقابل سختی ها مقاومت بيشتری از خود نشان می دهيم.

 هميشه با خرید ماشين آلات نمی توان نقص تکنولوژیک را جبران کرد.
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علايقم را پي��دا نکردم و يا ترجيح می دادم در 
محيطی کار کنم که اختيار عمل کافی داش��ته 
باشم همان طور که می دانيد به عنوان کارمند 
يک مجموعه بزرگ، اختيار چندانی برای انجام 
کارها نداريد؛ بنابراين ايده راه اندازی نمادپردا 
در ذهنم شکل گرفت و سال 1371 شرکت به 
ثبت رس��يد. از همان ابتدا ني��ز ترجيح دادم با 
بخش خصوصی کار کنم و ارتباطات چندانی با 

نهادهای دولتی نداشتم. 

راه اندازی یک ش�رکت مستقل در زمينه 
فناوری اطلاعات در آن سال ها، پر ریسک 
و دشوار به نظر نمی رسيد؟ از عدم موفقيت 

و شکست در بازار هراسی نداشتيد؟
ش��ايد آن زم��ان جس��ارت و جرأت بيش��تری 
داشتم و شايد طبيعت جوانی است که انسان را 
نسبت به آينده، اميدوارتر می سازد. به هر حال 
زمينه های مختلفی در حوز ه فناوری اطلاعات 
وجود داش��ت و براين ب��اور بودم ک��ه توانايی 

فعاليت در اين صنعت را دارم. 
اطلاع��ات  فن��اوری  زمين��ه  در  م��ا  فعالي��ت 
کامپيوترهای ش��خصی و س��پس اتوماس��يون 
صنعت��ی در زمينه های مختل��ف مانند صنايع 
غذايی، صناي��ع فلزی و خط��وط مونتاژ توليد 
آغاز شد و به توليد سيستم هايی پرداختيم که 
همچنان در حال کار هس��تند. در سال 1374 
از طريق يکی از توليدکنندگان فرش ماش��ينی 
با مقوله ژاکارد کامپيوتری آشنا شديم؛ اين در 
حالی بود که تا پيش از آن هيچ آشنايی نسبت 
به صنعت نس��اجی نداش��تيم، حتی به دفعات 
ش��نيده بوديم که اين صنعت وضعيت چندان 
مطلوبی ندارد و گاهی با صفت "ورشکس��ته" از 

آن ياد می شد. 
در ابتدا س��عی کرديم توليد ژاکارد کامپيوتری 
را براساس نوآوری های شرکت پيش ببريم اما 
متوجه ش��ديم که تکيه بر اي��ن امر، طولانی و 
زمان بر خواه��د بود بنابراين س��عی کرديم از 
نمونه های مش��ابه خارجی اس��تفاده کنيم که 
آن زمان با  يک ش��رکت آش��نا شديم و به اين 
ترتيب مس��يری پر فراز و نشيب از سال 1375 
که اولين قرارداد خود را با "ش��رکت فرش يزد" 
منعقد کرديم تا سال 1381 که اين سيستم به 
صورت عملياتی و قابل اعتماد وارد بازار ش��د؛ 

طی کرده ايم. 
در ابتدای کار، دش��واری ه��ا و پيچيدگی های 
بس��ياری ايجاد شد که قابل پيش بينی نبودند 
و آش��نايی چندانی با آنها نداش��تيم ضمن اين 
که ب��ه دليل ع��دم ارتباط و آش��نايی قبلی با 
صنعتگ��ران نس��اجی کمت��ر می توانس��تيم از 
اطلاع��ات و تجارب آنان کمک بگيريم البته در 
اين مس��ير مهندس دريابيگی از شرکت فرش 
مشهد همکاری های بسياری با ما داشتند تا با 
فضای کلی صنعت نساجی و تکنولوژی آن آشنا 
ش��ويم. در مجموع زمان نسبتاً طولانی به طول 
انجاميد تا با مسائل فنی نساجی و نحوه کارکرد 
ماشين آلات بافندگی آشنا شديم و همانند يک 
تکنس��ين فنی ماش��ين بافندگی بتوانيم با اين 
ماش��ين آلات هم کار کنيم. س��رانجام در سال 
1381توانس��تيم اولين سيس��تم های توليدی 
نمادپردا را با کمترين مشکل فنی ارائه نمائيم. 
از س��ال 1381تا س��ال 1386 مح��ور فعاليت 
شرکت، بهينه سازی، اعمال تغييرات و افزودن 
امکانات جديد به اين مجموعه بود که در سال 
1386، تکنولوژی سيستم های توليدی شرکت 
را تغيير داديم. سيستم های ابتدايی شرکت از 
تکنولوژی س��لونوئيد به عنوان عمل گر استفاده 
می ک��رد که حجي��م بودن��د و محدوديت های 
بس��ياری در سرعت عمل داش��تند در سيستم 
جدي��د از تکنول��وژی پيزوس��راميک به عنوان 
عمل گر اس��تفاده کرديم که بسيار کم مصرف، 
ک��م حج��م و دارای س��رعت بالايی هس��تند.

البته اين سيس��تم کم هزينه نيست زيرا اصولاً 
تکنولوژی جديد زمانی که وارد بازار می ش��ود، 
هزينه های بسيار بالايی دارد و مدت ها به طول 
می انجام��د تا عموميت پيدا کن��د و قيمت آن 
کاهش يابد. از س��وی ديگر معمولاً اس��تفاده از 
قطعات با تکنولوژی مدرن و کيفيت بالا موجب 
افزايش قيمت مواد اوليه تجهيزات ما می ش��ود 
اما هيچ گاه حاضر نش��ده ايم کيفي��ت را فدای 
قيمت کنيم زيرا اعتقاد داريم اعتباری که طی 
15 س��ال تلاش بی وقفه کسب کرده ايم نبايد 
با اس��تفاده از مواد نامناس��ب خدشه دار شود. 
واقعيت اين اس��ت که هميش��ه ميان محصول 
نامرغ��وب ارزان و محص��ول مرغ��وب و گران، 
گزينه دوم را انتخاب کرده ايم زيرا هيچ ارزانی 

بی علت و هيچ گرانی بدون حکمت نيست! 

از سال 1387 سيستم های جديد را وارد بازار 
کرديم که تکنولوژی مذکور به ما اين امکان را 
داد که علاوه بر ماشين های با سرعت پائين وارد 
تبديل ژاکارد با سرعت های بالاتر )تا200پيک 
در دقيق��ه( هم ش��ويم که امي��دوارم در آينده 
بتوانيم آنها را به صورت گس��ترده تر وارد بازار 
کنيم البته جهت کسب موفقيت در اين زمينه،  
نيازمند بازارس��ازی و توجيه خري��داران برای 

استفاده از سيستم جديد خواهيم بود. 
باي��د ب��ه اين نکته هم اش��اره کن��م که بخش 
تحقيق و توسعه )R&D( شرکت نمادپردا يک 
بخش اساس��ی و بنيادين محس��وب می ش��ود 
و هميش��ه در زمينه تغييرات و بهينه س��ازی 
مجموع��ه فع��ال بوده اس��ت. سيس��تم ما يک 
سيستم چند بعدی است و شامل علومی مانند 
مکاني��ک، الکترومکانيک، الکترونيک، س��خت 
افزار و نرم افزار کامپيوتر و ... می ش��ود که  در 
تمام اين بخش ه��ا بايد به بخش قابل توجهی 
از دانش فنی موردنياز برای س��اخت سيستم ها 
دس��ت پيدا م��ی کرديم و اين مس��أله موجب 
شده که س��رعت تغيير و تحولات تکنولوژيکی 
در نمادپردا چش��مگير باش��د.به عب��ارت بهتر  
اغلب کارايی قطعات توليدی ش��رکت را بهبود 
داده اي��م، مواد مورد اس��تفاده دائم��اً در حال 
تغيير هس��تند، گاهی اوقات برای ماشين های 
جدي��د، پلتفرم های جديدی ايج��اد می کنيم، 
نسخه هايی از نرم افزارهايی با کاربردهای جديد 
به کاربران ارائه می دهيم، در بخش الکترونيک، 
ايرادات سيس��تم يا مقاومت بيش��تر در مقابل 
عوامل محيطی کارخانه ها )مانند نوس��ان برق، 
اختلالاتی در سيستم هايی که به صورت موازی 
ب��ا مجموعه ما کار می کنند و...( را مدنظر قرار 
م��ی دهي��م  بنابراين به طور خلاص��ه در تمام 

امـا مديرانی کـه باور دارند بـا توجه به 
مشکلات اقتصادی کشور، بهتر است متوقف 
بمانند؛ کاملاً در اشـتباه هسـتند . اگرچه 
پيشرفت و توسعه اقتصادی ايران در مقايسه 
با سايرکشورها به دليل مشکلات اقتصادی 
به آهسـتگی انجام می شـود اما نبايد به 
نحوی رفتار کنيم که بسـيار دير از خواب 
بيدار شـويم و مشـاهده کنيم که ديگر در 

زمينه کاری خود محلی از اعراب نداريم.
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بخش هايی که درگير کار ما هستند، گروه هايی 
فع��ال هس��تند ک��ه بهينه س��ازی هايی انجام 
می دهند و خوشبختانه اين امر موجب شده که 
در عرص��ه های بين الملل��ی رقابت تنگاتنگی با 
ساير کشورها داشته باشيم و استاندارد و سطح 
کيفی دس��تگاه ها به علاوه کاراي��ی آنها را در 
حد کاملاً قابل رقابت، با قيمت های مناسب تری 
نگه داري��م. به عنوان مثال امس��ال برای اولين 
بار به کمک کارگاه هايی که در زمينه س��اخت 
ژاکارد فرش ماش��ينی فعال هستند، توانستيم 
نمون��ه ای از ژاکارد کامپيوت��ری را ارائه دهيم 
ک��ه کامل��اً از لحاظ ابعادی متفاوت اس��ت و از 
اس��تاندارد جدي��دی به��ره مند می باش��د، به 
اين وس��يله توانس��تيم تعداد پلاتين های قابل 
اس��تفاده در يک ژاکارد را در همان سطح قبلی 
تا يک و نيم برابر افزايش دهيم که اين نوآوری 
برای توليدکنندگان فرش ماش��ينی که تصميم 
دارند فرش با تراکم و تعداد رنگ بيش��تر توليد 

نمايند ، بسيار ارزشمند و قابل توجه است. 
در مجم��وع باي��د اش��اره کن��م که حض��ور ما 
در صنع��ت نس��اجی هميش��ه توأم ب��ا تغيير، 
بهينه س��ازی، نوآوری ، تحقيق و توس��عه بوده 
اس��ت و به نظر می رس��د اين تجربه ما بتواند 
برای ش��اخه های ديگر صنعت کشور هم مفيد 
باشد. البته در حال حاضر تمرکز اصلی نمادپردا 
بر صنعت نس��اجی و شاخه فرش ماشينی قرار 

دارد. 

به این نکته اش�اره داش�تيد ک�ه روزهای 
ابتدای�ی فعاليت در صنعت نس�اجی ، این 
تصور وجود داش�ت که نساجی بحران زده 
اس�ت، آیا ام�روز ني�ز بح�ران در صنعت 
نس�اجی را قب�ول داری�د؟ ارزیابی ش�ما 
از وضعي�ت فعل�ی صنعت نس�اجی ایران 

چيست؟
مس��لماً صنعت نس��اجی يک صنع��ت پويا در 
تمام ابعاد و ش��اخه های آن نيس��ت امروز هم 
به دليل مشکلات عمومی اقتصاد که گريبانگير 
تمام صنايع کش��ور )نه فقط نس��اجی( اس��ت، 
وضعيت چندان مس��اعد نيست . از سوی ديگر 
صنعت نساجی به دليل عدم برنامه ريزی کلان 
دولتمردان در مورد آن و توجه بيشتر به صنايع 
خودروس��ازی، نفت،گاز و پتروشيمی، پيش از 
س��اير صنايع درگير اين وضعيت نامساعد شد 
در حالی که اين صنعت بس��يار اشتغالزا ست و 
ارزش افزوده ايجاد شده در آن بسيار قابل توجه 
می باشد. از س��وی ديگر ، وجود رقابت ناسالم 
با محصولات خارجی که به صورت غيرقانونی و 
قاچاق وارد کشور می شوند هميشه گريبانگير 
اين صنعت بوده و هس��ت. البته خوش��بختانه 
به نظر می رس��د طی س��ال های اخير صنعت 
توليد فرش ماش��ينی بسيار موفق بوده  است و 
فکر می کنم برخلاف صنايع موجود که عقبگرد 
داش��ته اند؛ اين صنعت ضم��ن تثبيت جايگاه 
خود، به پيشرفت و بالندگی چشمگيری دست 

يافته است. 

در بدو تأس�يس نمادپردا، اس�تقبال بازار 
چگونه بود؟ برچه اساس�ی موفق به جلب 
اعتماد صنعتگران نسبت به این تکنولوژی 

شدید؟
در ابتدای امر اس��تقبال بسيار اندک بود ضمن 
اي��ن که در صنعت نس��اجی چندان ش��ناخته 
ش��ده نبودي��م در نتيجه با تلاش ب��ی وقفه و 
تحمل دش��واری های فراوان توانس��تيم برخی 
از صنعتگ��ران و توليدکنندگان را ترغيب کنيم 
که از اين سيس��تم استفاده کنند اما به مرور با 
توج��ه به بازاری که برای محصولاتی با فناوری 
بالا وجود داش��ت و س��پس تف��اوت قيمت آن 
با سيس��تم های خارجی، به تدريج اس��تقبال 
صنعتگران از اين سيس��تم افزايش پيدا کرد و 
در حال حاضر توانس��ته ايم ب��ه لحاظ کيفيت 
و کارآي��ی سيس��تم و خدمات پ��س از فروش، 
ب��ه مش��تريان توانمندی و تعه��دکاری خود را 
به اثبات برس��انيم. خوشبختانه با کسب اعتبار 
در ب��ازار، مش��کلات اوليه مانند ع��دم اعتماد 
مش��تريان و .. برط��رف ش��ده اس��ت و اغل��ب 

توليدکنن��دگان فرش ماش��ينی، نمادپردا را به 
عن��وان يک مجموعه فعال، متعهد و خوش��نام 
می شناس��ند. اميدوارم در آينده بتوانيم از اين 
س��ابقه درخشان در زمينه گسترش محصولات 

جديد استفاده کنيم.

به رقيبان داخلی و خارجی ش�رکت اشاره 
نمائيد. 

رقي��ب خارجی ما يک ش��رکت ژاپن��ی بود که 
در گذش��ته صد درصد بازار ايران را در اختيار 
داش��ت اما با حضور نمادپردا و پيشرفت کاری 
آن به تدريج حضور اين ش��رکت کمتر ش��ده و 
ظرف دو س��ال اخير ، ديگر هيچ گونه فعاليتی 
در ايران ندارد. به علاوه کيفيت سيس��تم ها را 
به س��طحی رس��انده ايم که قابل صادرات نيز 
باش��د ؛ کما اين که طی س��ال های گذشته به 
کش��ورهای آس��يای ميانه صادرات داش��تيم و 
توانس��ته ايم اعتبار خوبی در کشورهای مذکور 
کس��ب کنيم. پس محصولات نمادپ��ردا کاملاً 
می توانند شانه به شانه سيستم های خارجی و 
نمونه ژاپنی )که در اين حوزه س��ابقه به مراتب 
بيش��تری از ايران دارند( گام بردارند. در مورد 
رقيبان داخلی نيز شرکت يا مجموعه ای که از 
آن تحت عنوان "رقي��ب" ياد کرد؛ وجود ندارد. 
البته فعاليت هايی در اين حوزه انجام شده که 

متأسفانه اغلب ناموفق بوده اند.

فکر می کني�د دليل عدم موفقيت س�ایر 
ش�رکت های داخلی چه بوده است؟ ضعف 
دانش فنی؟ عدم توجه به تحقيق و توسعه؟ 

مسائل مالی؟ 
اصولاً فرآيند ايج��اد محصولات جديد در ايران 
يک فرايند منطقی و تعريف ش��ده مانند ساير 
کشورها نيس��ت. موضوع تحقيق و توسعه يک 
بخش بنيادين در ش��رکت نمادپردا محس��وب 
می ش��ود و ب��ه دلي��ل اهميتی که ب��ه عنوان 
مديرمجموع��ه ب��رای اين بخش قائل هس��تم؛ 
چالش ها و مس��ائل موجود در کار را پذيرفته ام 
و تمام ت��لاش خود را برای ح��ل آنها به عمل 
می آوريم. به عبارت بهتر اطمينان داريم که هر 
روز موضوعی جديد پيش می آيد که بايد مورد 
رس��يدگی قرار گيرد و اين موضوع صرفاً شامل 
تعمير قطعات و مس��ائل عمومی کار ش��رکت 

خوشـبختانه به نظر مي رسد سال های 
اخير صنعت توليد فرش ماشينی بسيار 
موفق بوده  است و فکر می کنم برخلاف 
صنايع موجود که عقبگرد داشـته اند؛ 
اين صنعت ضمن تثبيت جايگاه خود، به 
پيشـرفت و بالندگی چشمگيری دست 

يافته است. 
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نمی ش��ود بلکه خريد مواد اوليه جديد، نوسان 
کيفيت آنها، کار ب��ا پيمانکاران، ابزارهای مورد 
اس��تفاده و ... نيز می ش��ود بنابراين اگر فردی 
به دنبال انجام کس��ب و کار و فعاليت اقتصادی 
س��ودآور است مس��لماً فعاليت در اين حوزه به 
نتيجه دلخواه منجر نمی ش��ود! متأسفانه اکثر 
افراد با هدف کسب سود و منافع مالی وارد اين 
صنف می شدند اما پس از مواجهه با مشکلات 
متعدد، تازه به اين نتيجه می رس��يدند که اين 
حرفه س��ودآور نيست و لزومی ندارد درگير آن 
ش��وند! در مجم��وع تصور می کن��م اگر فردی 
می خواه��د دانش فنی و تکنولوژی جديدی در 
کش��ور فراهم کند ابتدا بايد بپذيرد که در اين 
مس��ير ، با مسائل و مش��کلات متعددی مواجه 
خواهد ش��د و پ��س از يک دوره زمانی نس��بتاً 

طولانی به سودآوری خواهند رسيد. 
يک مدير، صرفاً درگير مس��ائل فنی و تحقيق و 
توسعه شرکت نيست و دغدغه هايی مانند بيمه، 
ماليات، قوانين و مقررات گاه دس��ت و پاگير نيز 
زمان و ان��رژی وی را به خود اختصاص می دهد. 
در اي��ن مورد با چه مس��ائلی مواجه هس��تيد و 
چگونه ميان مس��ائل فن��ی و کاری تعادل برقرار 

می کنيد؟
بله متأس��فانه مشکلات بس��ياری از نوع قوانين 
و مق��ررات دس��ت و پاگي��ر ب��رای صنعتگران و 
توليدکنندگان وج��ود دارد و ما پذيرفته ايم که 
اي��ن موانع وجود دارد . راه حلی که در مجموعه 
نمادپردا اتخاذ ک��رده ام؛ واگذاری اين دغدغه ها 
به همکاران بوده اس��ت در نتيجه سعی می کنم 
وقت چندانی ب��ه پرداخت به اين امور اختصاص 
ندهم و تمرکز و انرژی خود را بر تحقيق و توسعه 
دانش فنی و تکنولوژيکی نمادپردا استوار نمايم. 

یکی از مس�ائل مش�ترک ميان صنعتگران، 
مش�کلات ناش�ی از تحریم ه�ای اقتصادی 
ای�ران در عرص�ه ه�ای بين المللی اس�ت. 
نمادپ�ردا در ای�ن زمينه با چه مش�کلاتی 
مواج�ه می باش�د؟ چگونه آنه�ا را برطرف 

می کنيد؟
به هر حال تحريم هم مش��کلی اس��ت علاوه بر 
مس��ائل بيمه، قوانين کار و ...!!! که بايد برای آن 
راه ح��ل هايی منطقی پيدا کنيم ت��ا بتوانيم به 
فعالي��ت خود ادامه دهيم. خوش��بختانه به دليل 

ات��کا بر دانش فنی ش��رکت ، جز در موارد اندک 
و انگش��ت شمار، نياز چندانی به قطعات خارجی 
نداريم و اين امر مشکلات ما را به لحاظ تحريم ها 
و مس��ائل ارزی کاهش می ده��د اما مانند تمام 
مشکلات ديگر تحريم نيز سنگی است که علاوه 
بر س��نگ های قبلی پيش پای صنعت گذاش��ته 
ش��ده و به نظر می رسد هر روز بزرگتر می شود، 
انرژی بيشتری برای حل آنها نياز است و مسلماً 
بخش بيشتری از ذهن مديران را درگير می کند 
اما ديگر عادت کرده ايم که هر روز با يک مشکل 
جديد روبرو ش��ويم!  و به همين دليل در مقابل 
س��ختی ه��ا مقاومت بيش��تری از خود نش��ان 

می دهيم. 

این نگ�رش در نوع خ�ود جالب توجه اس�ت. 
ممکن است در این شرایط بسياری از مدیران به 
حفظ وضع موجود اکتفا کنند و توجه چندانی به 
نوآوری و تغيير در محصولات خود نشان ندهند. 
براساس کدام استراتژی ، تفکر توجه به نوآوری 
را در نمادپ�ردا ب�ه یک باور تبدی�ل کرده اید؟ 
روحيه و منش ذاتی ش�ما نس�بت به نوآوری و 

ابتکار تا چه ميزان اثرگذار بوده است؟ 
مس��لماً تمايل و علاقه ذاتی م��ن در اين ميان موثر 
بوده است و شايد به همين دليل از روز نخست اين 
مسير دش��وار و پر فراز و نشيب را برای امرار معاش 
انتخاب کرده ام! اما مديرانی که باور دارند با توجه به 
مشکلات اقتصادی کشور، بهتر است متوقف بمانند؛ 
کاملاً در اش��تباه هستند . اگرچه پيشرفت و توسعه 
اقتصادی ايران در مقايس��ه با سايرکشورها به دليل 
مش��کلات اقتصادی به آهس��تگی انجام می شود اما 
نباي��د به نحوی رفتار کنيم که بس��يار دير از خواب 
بيدار ش��ويم و مش��اهده کنيم که ديگ��ر در زمينه 
کاری خود محلی از اعراب نداريم. مش��کلات وجود 
دارند و روز به روز هم بيشتر می شوند اما بايد سعی 
کني��م تا حد امکان دوام بياوريم و دوام هم صرفاً در 
حفظ وضع موجود و برخورد محافظه کارانه خلاصه 
نمی ش��ود زيرا ادامه اين طرز تفکر برابر با از دس��ت 
دادن آينده خواهد بود در حالی که کشورهای ديگر 

در حال پيشرفت هستند. 

نکته پایانی؟
از انتخاب صنعت نس��اجی به عنوان فعاليت حرفه ای 
پش��يمان نيس��تم و ت��لاش خ��ود را در زمين��ه ارائه 

سيس��تم های جديد ادامه می دهم و شايد اگر فرصت 
انتخاب مج��دد در اختيارم قرار داده می ش��د باز هم 

صنعت نساجی را انتخاب می کردم. 
نکته بعدی اين که وجود سازندگان ماشين آلات 
در کنار توليدکنندگان به صنعتگران اين امکان 
را می دهد که هميشه به روز باقی بمانند. هميشه 
با خريد ماشين آلات نمی توان نقص تکنولوژيک 
را جبران کرد زيرا همراهی توليدکننده ماشين 
با مصرف کنن��ده ، در افزايش بهره وری توليد 
بسيار موثر است. به اعتقاد من وابستگی صنايع 
نس��اجی ايران و حتی ترکيه به ماش��ين آلات 
نساجی اروپا يک نقطه ضعف محسوب می شود. 
زمان��ی حرکت صنعت نس��اجی مطلوب و موثر 
خواهد بود که دانش فنی ساخت ماشين آلات 
هم در داخل کشور وجود داشته باشد به همين 
دليل فکر می کنم نمادپردا در جهت درس��تی 
گام برداشته و توانسته به سهم خود در ارتقای 

صنعت نساجی ايران موثر واقع شود. 
امي��دوارم در آين��ده نزديک در زمين��ه ژاکارد 
الکترونيک، محص��ولات جديدتری ارائه دهيم 
و ب��ا تمرک��ز ب��ر تحقي��ق و توس��عه  عليرغم 
تمام مش��کلات داخلی، ش��رکت را ب��ا جريان 
تکنول��وژی ای که در خارج کش��ور وجود دارد، 
پي��ش ببريم. البته اين اقدام بس��يار دش��وار و 
هزينه بر اس��ت و حتی ممکن اس��ت به اعتقاد 
بس��ياری از اف��راد به ه��در دادن منابع مالی و 
سرمايه باشد اما اعتقاد دارم که به دليل سرعت 
ف��وق العاده تکنولوژی در دنيای امروز ، تعلل و 
محافظ��ه کاری موجب خ��روج از عرصه رقابت 
و مي��دان تولي��د خواهد ش��د. بنابراي��ن به راه 
خود ادامه و دانش فنی خود را به نس��ل بعدی 
انتقال می دهيم . جای تأس��ف است که تلاش 
و پيگيری های مس��تمر برای ايجاد دانش فنی 

متوقف شود و از ادامه بازماند.

اعتقاد من وابستگی صنايع نساجی  به 
ايـران و حتی ترکيه به ماشـين آلات 
نساجی اروپا يک نقطه ضعف محسوب 
می شود. زمانی حرکت صنعت نساجی 
مطلوب و موثـر خواهد بود که دانش 
فنی ساخت ماشين آلات هم در داخل 

کشور وجود داشته باشد


